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سخن سردبیر با خوانندگان:

رهبر معظم انقلاب از حوزه و روحانیت انتظار دارند، در همه 
صحنه های سیاسی حضور مثبت و فعال داشته باشند.

لذا می فرمایند:»یکی از چیزهایی که برای ما خیلی مهم است، 
مسئله ی »ارتباط با سیاست« است، باید سیاسی باشید؛منتها 
نه به معنای ورود در باندها و جناح های سیاسی؛ نه به معنای 

ملعبه و آلت دست شدن این یا آن حزب یا گروه سیاسی، یا 
 مورد نظر نیست؛ بلکه به 

ً
سیاست بازان حرفه ای؛ این مطلقا

گاهی سیاسی، قدرت تحلیل سیاسی، داشتن قطب نمای  معنای آ
سالم سیاسی که جهت را درست نشان بدهد.باید با مسائل 

سیاسی آشنا شوید، حوادث سیاسی کشور را بدانید و حوادث 
سیاسی دنیا را بدانید. 

طلبه ها امروز به اینها نیاز دارند. یک گوشه ای نشستن، سرخود 
را پایین انداختن، به هیچ کار کشور و جامعه کاری نداشتن و از 

هیچ حادثه ای، پیش آمدی، اتفاق خوب یا بدی خبر نداشتن، 
انسان را از جریان دور می کند. ما مرجع مردم هم هستیم؛یعنی 

مورد مراجعه ی مردمیم و اگر خدای نکرده یک علامت غلط 
نشان بدهیم، یا یک چیزی که مطلوب دشمن است بر زبان ما 
جاری بشود، ببینید چقدر خسارت وارد می کند. بنابراین، یک 
وظیفه ی مهمی که امروز ماها داریم، ارتباط با سیاست است«1

معظم له در فراز دیگر دور شدن حوزه از سیاست را موجب 
انزوای حوزه دانسته و می فرمایند: »حاشیه نشین شدن حوزه ی 

علمیه ی قم و هر حوزه ی علمیه ی دیگری به حذف شدن 
می انجامد.وارد جریانات اجتماع و سیاست  و مسائل چالشی 

نبودن،بتدریج به حاشیه رفتن و فراموش شدن و منزوی شدن 
می انجامد«2

از آنجا که حوزه های علمیه و روحانیت به عنوان علت محدثه و 
مبقیه انقلاب اسلامی بشمار می روند، باید برای حفظ نظام از 
آن دفاع و پشتیبانی نمایند،لذا دور شدن از صف مدافعان نظام 

از هیچ کس پذیرفته نیست، ضمن اینکه امکانات و فرصتهایی که 
نظام برای روحانیت جهت تبلیغ معارف اسلام قرار داد در هیچ 

مقطعی از تاریخ وجود نداشت. 

رهبر معظم انقلاب در این زمینه می فرمایند:
»حوزه و روحانیت نسبت به نظام دینی بی تفاوت نیست. هیچ 

روحانی ای، هیچ عالم دینی، هیچ خادم اسلامی نمی تواند 
نسبت به نظامی که بر اساس اسلام پدید آمده است، با انگیزه ی 

اسلام حرکت کرده است و کار می کند، بی تفاوت باشد؛ نمیتواند 
خود را بیگانه به حساب بیاورد.«3 .... 

ایشان در تبیین رابطه نظام و روحانیت می فرمایند: »نسبت 
روحانیت با نظام اسلامی، نسبت روشنی است. نسبت 

روحانیت و حوزه های علمیه با نظام اسلامی، نسبت حمایت و 
نصیحت است. حمایت در کنار نصیحت، دفاع در کنار اصلاح.

نظام به لحاظ نظری و علمی محتاج علمای دین و حوزه های 
علمیه و مستظهر به تلاش علمی آنهاست. نظام متکی 

به حوزه های علمیه است؛ متکی به علما، برجستگان و 
صاحب نظران دینی است .لذا نظام موظف به حمایت از 

حوزه های علمیه است، چون تکیه گاه اوست .حقیقت این است 
که این دو جریان عظیم _ یعنی جریان نظام اسلامی و در دل آن، 

جریان حوزه های علمیه_ دو جریانی هستند که به هم مرتبطند، 
به هم متصلند، سرنوشت آنها یکی است؛ این را همه بدانند. 

امروز سرنوشت روحانیت و سرنوشت اسلام در این سرزمین، 
وابسته و گره خورده ی به سرنوشت نظام اسلامی است. نظام 

 خسارت آن برای روحانیت و 
ً
اسلامی اندک لطمه ای ببیند، یقینا

اهل دین و علمای دین از همه ی آحاد مردم بیشتر خواهد بود«4

1( بیانات در جمع روحانیون استان سمنان، ۱۷/۰۸/۱۳۸۵
2( بیانات در جمع روحانیون شیعه و سنی خراسان شمالی، 

91/7/19
3( بیانات در دیدار طلاب، فضلا و اساتید حوزه علمیه قم، 

89/7/29
4( بیانات در دیدار طلاب، فضلا و اساتید حوزه علمیه قم، 

89/7/29

سردبیر:
زهرا حیدرزاده

حوزه و رسالت آن در نظام جمهوری اسلامی



جمهــوری اســامی به چنین کابینــه  دولتی  احتیاج دارد

* بـــخـــوانـــیــــد

داستان از آنجا شروع شد که این انقلاب قرار است متصل به 
دولت حضرت حجت )عج( باشد!

شیطان با تمام جنودش صف کشیده است برای مقابله با سپاه 
مهدوی...

اما این انقلاب بعد دفاع مقدس هیچ زمانی رییس جمهور و 
کابینه ای ندید که خون به دل نائب امام زمان)عج( نکرده باشد...

از دوران سازندگی که خوی اشرافی گری و آقازاده سالاری و ویژه 
خواری را بنا کرده...

از دوران اصلاحات که ذره ذره اصلاح کردند شجره ی اسلام ناب 
محمدی و فرهنگ علوی را تا آن جا که ریشه در خاک ماند و سر 

بر نیاورد...
و دوران اصولگرایی که دولت خدمت گذار در پایان راه با 

انحراف وارد شانه ی خاکی جاده انقلاب شد...
و دوران اعتدال که مجموعه ای از تمام نقص های دوران گذشته 

است...
دولتِ انقلابیِ اسلامی،فقط و فقط از آدم ها بر می آید.کابینه ای 

که انسان هایش آدم ترند...
و شهدا دولتِ انقلابیِ اسلامی را تحقق خواهند بخشید.

ییس جمهور: شهید مصطفی چمران ر
ییس جمهور: شهید حسین خرازی معاون اول ر

یر کشور: شهید مهدی باکری وز
یر نفت: شهید محمد جواد تندگویان وز

یر اطلاعات: شهید حسن باقری وز
یر اقتصاد: شهید عبدالحمید دیالمه وز

یر کشاورزی: شهید عبدالحسین برونسی وز
یر علوم: شهید محمد حسین علم الهدی وز

یر امور خارجه: جاویدالاثر احمد متوسلیان وز
یر راه و شهرسازی: شهید حمید باکری وز

یر ارتباطات و فناوری: شهید حاج حسین بصیر وز
یر فرهنگ و ارشاد اسلامی: شهید سید مرتضی آوینی وز

ین الدین یر بهداشت و درمان: شهید مهدی ز وز
یر آموزش و پرورش: شهید محمد ابراهیم همت وز

یر صنعت و معدن: شهید حسن تهرانی مقدم وز
یر رفاه و کار و تعاون: شهید مهدی عراقی وز

یر دفاع و پشتیبانی: شهید احمد کاظمی وز
یر ورزش و جوانان: شهید ابراهیم هادی وز

یر نیرو: شهید محمد منتظر قائم وز
یر دادگستری: شهید محمد حسین بهشتی وز

دبیر شورای عالی امنیت ملی: شهید علی هاشمی
ییس سازمان بنیاد شهید : شهید محمود کاوه ر

یاری ییس سازمان انرژی اتمی: شهید مجید شهر ر
ییس مرکز امور زنان: شهیده رقیه رضایی ر

سخنگوی دولت: شهید زنده قاسم سلیمانی

کابینه ای که ریشه ی فرهنگ آن از دوران پهلوی بنا نشده باشد.
کابینه ای که خوی کاخ نشینی در آن نهادینه نشده باشد.

کابینه ای که وزیرانش به دشمنان اسلام پناهنده نشده باشند.
کابینه ای که روشنفکران غرب زده ی مفلوک را در خود ارزش 

ننهاده باشد.
کابینه ای که آزادی به معنای ولنگاری را در اذهان مردم تزریق 

نکرده باشد...
کابینه ای که طرح فتنه و براندازی از درونش بر نیامده باشد.

کابینه ای که جریان انحرافی اش ولایت فقیه را نشانه نرفته باشد.
کابینه ای که غارتگران را ذخیره انقلاب نام نبرده باشد.

کابینه ای که دستاورد جوانان شهیدش را به دست باد نسپرده 
باشد.

کابینه ای که دشمن را جای دوست بزک نکرده باشد.
کابینه ای که ایستادگی و مقاومت و ایثار و جهاد را به سخره 

نگرفته باشد.
ای امام زادگان عشق،به پا خیزید.کابینه ای میخواهیم که درد 

مردم را دوا کند. کابینه ای که در عصر ظهور خون به دل نائب 
امام زمان نکند.

کابینه ای از جنس شهدا...
اصحاب آخرالزمانی ای که باید بیایند و مارا از این منجلاب 

بیرون کشند.
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 بخشی از بیانات مقام معظم رهبری)مدظله العالی(  در    اجتماع زائران و مجاوران حرم مطهر رضوی

1396/1/1                                         
ت

خابا
ی انت

سئله 
چند نکته در مورد م

   

اهمیــت
     

            انتخابات یکی از دو رکن مردم سالاری

         ما به برکت انتخابات به دنیا فخر می فروشیم

   دشمن برای کوبیدن ملت ایران و جمهوری اسلامی

     انتخابات ما را ندیده می گیرند و  متهم می کنند.

       انتخابات مایه ی آبروی ملت ایران است.

  انتخابات یک پدیده اقتدارآفرین برای ملت ایران است.

خواسته رهبری

               عمل به مُر قانون در امر انتخابات

شرکت عمومی وحضور پرشور مردم در انتخابات

   پیش بینی 

درباره انتخابات

امیدواریم نتیجه  انتخابات هم در شوراها و هم در          آینده
ریاست جمهوری مورد رضایت الهی و سعادت ملت 

ایران باشد.

به توفیق الهی انتخابات ماپرشور و فراگیر خواهدبود

                 انتخابات را خوب برگزار کنیدتوصیه  رهبری
       ملت سرافراز خواهد شد و پیش خواهد رفت.



9  

 بخشی از بیانات مقام معظم رهبری)مدظله العالی(  در    اجتماع زائران و مجاوران حرم مطهر رضوی

1396/1/1                                         

  لازمه

موضع رهبری
                       عدم دخالت در انتخابات

دخالت صرفا درجایی که عده ای بخواهند در 
    مقابل رأی مردم بایستند و رأی مردم را بشکنند.

پذیرش هر نتیجه ای که از انتخابات بیرون می آید

این وظیفه ای است الهی وظیفه ای است ملی وظیفه ای 

است،انسانی وظیفه ای است که ما باید به آن عمل بکنیم 

همه مان باید در انتخابات شرکت بکنیم...
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     سیمای آرمانی طلبه در نگاه مقام معظم رهبری)مدظله العالی(

گاهی سیاسی *آ

درستان را خوب بخوانید تا عالم بشوید و بتوانید جواب نیازهای 
مردم را بدهید.

در کنار درس، از اوضاع عالم و کشور و مسائل سیاسی مطلع 
باشید که اگر بی اطلاع باشید، به درد پاسخ گویی به نیازهای 

مردم نخواهید خورد؛این را صریحأ به شما می گویم. 
باید بدانید که در مملکت و در دنیا چه می گذرد و نیازهای مردم 

 مفید 
ّ
چیست.عالم هم باشید، تا آن وقت مفید باشید؛ و الا

نخواهید بود. روحانیت برای این که بداند چه کار باید بکند، 
باید با جامعه خودش آشنا باشد_»العالم بزمانه لاتجهم علیه 
 اگر این طور نباشد،سرش کلاه خواهد رفت.

ّ
وابس«_ و الا

ّ
الل

علم و تقوا دو پایه ی اصلی است.پاکیزگی، پارسایی، پاک دامنی، 
گاهی، روشن بینی، روشن فکری  و آشنایی با مسائل جامعه و  آ

جهان، پایه های اصلی است. ممکن است انسان، عالم و باتقوا 

هم باشد، اما چون دنیا را نمی شناسد، سرش را پایین بیندازد و 
راه بیفتد؛ یک وقت ببیند مقدار زیادی از جاده دور شده است. 

ماچنین اشخاصی داشته ایم؛ آدم های خیلی خوب، مؤمن و 
عالم؛اما خط جبهه را گم کرده اند. وقتی انسان  قطب نما نداشته  

باشد، راه  را زود گم می کند.
اغلب شما جوان ها  دوران جنگ را درک نکرده اید. در جبهه، 

انسان زود راه را گم می کند. یک وقت خیال می کند که  دارد
به طرف دشمن تیراندازی می کند؛اما چون درست جهت یابی 

نکرده، می بیند به طرف نیروی خودی دارد تیراندازی می کند!
ما کسانی را دیدیم که به جای این که  تیراندازی معنوی شان را به 
طرف دشمن بکنند، لوله های توپخانه شان را طرف جبهه خودی 

گرفتند و تا هرجا که توانستند، جبهه خودی را کوبیدند! 
گاهی در دوران مبارزات، ما این را دیدیم واین هم بر اثر ناآ

گاهی کسب کنید. روشن بینی و روشن فکری تان را  است.باید آ
نگه دارید و اراده و همت و خستگی ناپذیری  را در خود حفظ
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و تقویت کنید.نگاه درست به سیاست جهان و جریانات سیاسی 
دنیا لازم است.روحانی امروز باید بداند درکجا واقع شده و کجا 

قرار گرفته، تا بتواند درست دفاع کند. باید بدانید سنگر شما 
کجاست، باید بدانید آن جبهه ای که در مقابل شما قرار گرفته،

کی است و چیست. بدون آشنایی با سیاست جهان،با جریانات 
سیاسی عالم_که نمونه اش جریانات سیاسی کشورخودمان و 

محیط خودتان است_ نمی شود.
گاه، روحانی عالم وقتی نگاه   امروز روحانی مسئول، روحانی آ

می کند به جریانات سیاسی دنیا، می فهمد که نقطه اساسی
گمراهی کجاست و در مقابل آن نقطه اساسی هدایت کجاست. 

نقطه اساسی گمراهی مردم دنیا و گرایشی که به سمت گناه
و به سمت فحشا و به سمت ظلم و به سمت جنگ و به سمت 

برادرکشی،انسان ها را سوق داده و کشانده، عبارت است
از سیاست های حاکم بر دنیا.

نه اینکه این سیاست ها امروز به وجود آمده؛ همیشه در دنیا بوده 
است، اما امروز با ابزارهای جدید، با وسایل مدرن قدرت هایی 

که یک پارچه دنیا را تحت تسلط خودشان می طلبند و دست 
روی همه دنیا می گذارند، دست روی همه جوانب حیات بشری 

می گذارند و از گذشته مسلط ترند، به وجود آمده. پس نقطه 
اصلی آنجاست.

اینکه شما در شعارهای امام بزرگوارمان، در شعارهای جمهوری 
اسلامی می بینید که تکیه روی استکبار جهانی است، به خاطر 

این است.لذا وقتی یک کشوری پرچم مقابله با این نظام را با نام 
دین، با نام اسلام، با نام معنویت بلند می کند،می ریزند سرش.

هیچ نباید دشمنی های استکبار با نظام جهموری اسلامی راحمل 
کرد بر اینکه جمهوری اسلامی بلد نبود از اول با دنیا تعامل 

کند؛ نه، مسئله این نیست. اتفاقأ جمهوری اسلامی در طول این 
سی سال با ظرافت، با مهارت،با هدایت الهی بهترین راه را رفته 

است. این را دشمنانمان شهادت می دهند.
تکلیف علما، اولأ حفظ جهت دینی و راه مستقیم قرآن و سنت، 

و ثانیأ، تطبیق خود با زمان و فهم معارف عصر است.
باید بدانیم در دنیا چه می گذرد. اگر نشناسیم، اگر ندانیم دور و 

برمان چه خبر است، اگر مطامع استعماری و اهداف استکباری 
و این استبداد جهانی را که امرئز بر دنیا حاکم است، نشناسیم و 
ندانیم که قدرت های جهانی، استبداد به خرج می دهند و نسبت 

به ملت های ضغیف و کوچک، دیکتاتوری می کنند، نخواهیم 
توانست به تکلیف خودمان عمل کنیم.

یکی از چیزهایی که برای ما خیلی مهم است، مسئله ی 
»ارتباط با سیاست« است. اولأ سال های متمادی سعی کردند 

که مقوله دین را از مقوله سیاست جدا کنند. با اینکه انقلاب 
اسلامی پیروز شده و سیاست دینی در کشور، محور همه 

فعالیت ها است و مسئله الهام گیری و سرچشمه پیدا کردن 
سیاست از دین _ نه دین از سیاست، بلکه سیاست از دین_ 

جزو عرف های رایج ملت های مسلمان شده، هنوز دارند تلاش 
می کنند، بلکه بتوانند این عرف را بشکنند. .....

آنها دنبال این هستند که سیاست مدارها بدون ارتباط با دین 
غ

ّ
و بدون اعتنای به دین،کار خودشان را بکنند و آخوند و مبل

دین هم فقط احکام فردی و شخصی و طهارت، نجاست و
 دماء ثلاثه و حداکثر مسئله ازدواج و طلاق را برای مردم بیان

کند. .....
بنابراین؛ یک وظیفه ی مهمی که امروز ماها داریم، ارتباط با 

سیاست است. کناره گیری از سیسات درست نیست و کار 
روحانی شیعه نیست.

اینکه ما می گوییم روحانیون _ حالا روحانیونی که درگیر کار 
سیاسی هم نیستند؛روحانی است،مدرّس است،پیش نماز

است،مشغول یک شأنی از شؤن روحانی است_ 

 سیاسی باشند،یعنی چه؟
این آن نکته اساسی است؛ یعنی قدرت تحلیل سیاسی را داشته 

باشد.من همیشه به دانشجوها و طلبه ها می گویم،به شما هم 
عرض می کنم، واین به همه روحانیت مربوط می شود: باید 
سیاسی باشید،منتها نه به معنای ورود به باندها  جناح های

سیاسی؛ نه به معنای ملعبه و آلت دست شدن این یا آن حزب
یا گروه سیاسی، یا سیاست بازان حرفه ای؛ این مطلقأ مورد
گاهی سیاسی، قدرت تحلیل  نظر نیست؛ بلکه به معنای آ

سیاسی، داشتن قطب نمای سالم سیاسی که جهت را درست
نشان بدهد.

یم، ارتباط با سیاست است. کناره گیری از      یک وظیفه مهمی که ماها دار
                    

                      سیاست درست نیست و کار روحانی شیعه نیست.
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         حرکت جهادی حوزه در عرصه سینما ضروری است.

گفت  وگویی کوتاه و خواندنی با حجه السلام مصطفی یوسف زاده،منتقد سینما
باید یک حرکت 

جهادی در مورد مسائل فرهنگی از 
غین، ائمه جماعات و سایر

ّ
جمله سینما شکل بگیرد.مبل

یبونی در اختیار دارند، مردم و طیف به اصطلاح ارزشی  افراد مذهبی که تر
را به دیدن فیلم های ارزشی تشویق کنند.ارتباط مستقیمی میان جایزه گرفتن و ساختار 

یخ نویسی فرق دارد.... فیلم وجود ندارد.درام با تار

سیاستمداران مغرض غربی، با استفاده از ابزارهای مختلفی از 
جمله سینما، همواره سعی داشته اند واقعیت های تاریخی را به 
نفع خود به تصویر بکشند و افکار و عقاید باطل خود را با اتکا 

ط سازند. 
ّ
به رسانه های مختلف بر افکار عمومی مردم دنیا مسل

در این میان برخی از فیلمسازان ارزشی با مدد از محتوای غنی و 
هدایتگر دین اسلام و نمادها و قهرمانان ملی، قدم هایی را برای 

مبارزه با حرکت های خصمانه هالیوود برداشته اند.
 بر این اساس گفت و گوی کوتاهی با حجت الاسلام مصطفی 

یوسف زاده، منتقد جوان و مشهدی سینما ترتیب دادیم و علت 
فروش کم فیلم های ارزشی، ضرورت ورود طلاب و حوزه 

علمیه به عرصه های هنری از جمله سینما و عواقب کوتاهی در 
این زمینه را از وی پرس و جو کردیم. متن کامل این گفت وگو 

تقدیم می گردد.

*چرا فیلم های ارزشی به نسبت سایر فیلم ها، فروش قابل 
توجهی در سینماهای کشور ندارند؟

در پاسخ به این سؤال باید ابعاد مختلفی را مد نظر قرار داد. 
برای مثال ساختار سینما، نوع جدول اکران، پخش کننده ها، 

تبلیغات و عوامل مختلف دیگری در فروش فیلم ها دخیل 
هستند و نمی توان فروش اندک یک فیلم را تنها به محتوای آن 

مرتبط دانست. بسیاری از فیلم های ارزشی و غیر ارزشی قربانی 
جدول اکران سینمایی می شوند؛ به عبارت دیگر در اکران فیلم 
 در حال حاضر یک فیلم عاشقانه 

ً
ها عدالت وجود ندارد. مثلا

بیش از صد سالن را در اختیار دارد، در حالی که به فیلم »یتیم 
خانه ایران« تنها حدود سی سالن رسیده است. البته باید در 

رابطه با این که چه فیلمی ارزشی هست نیز بحث شود، اما قالب 
 
ً
تولیدکنندگان فیلم هایی که ما آن ها را ارزشی می نامیم، معمولا

محتوا را مد نظر قرار می دهند و شاید همین مسئله آن ها را



13 

اندکی از رعایت دقیق ساختارهای سینمایی دور می کند و همین 
باعث ایجاد شکاف میان فیلم و مخاطب می شود و ارتباط 

خوبی میان این دو شکل نمی گیرد.
                                 برای مثال کارگردان می خواهد بگوید که                      
                                                            در قطعه ای فراموش شده   
                                                                  از تاریخ ایران بیش از 
                                                                 نه میلیون ایرانی کشته 

                                                               شده اند؛ نفس و نیت          
                                                             این کار بسیار خوب و  

                                                            اثرگذار است و می تواند  
                                                           چهره خبیث استعمار را 

                                                        نمایش دهد، اما باید توجه 
                                                       داشته باشیم که حرف به این 

                                                    بزرگی را در مدیومی مثل سینما 
                                                   باید به چه شیوه ای بیان کرد تا 

                                                  مخاطب با آن ارتباط برقرار کند. 
                                                 از طرفی برخی از فیلم های  

                                              ارزشی ما مثل »محمد رسول الله« 
                                              آقای مجیدی فروش بسیار خوبی 

                                           داشته اند، بنابراین بعید است که 
                                         مردم با فیلم های ارزشی مشکلی 

                                        داشته باشند.

                                     *مشکل عمده فیلم های ارزشی را به 
                                     ساختار سینمایی آن ها ارتباط دادید. 

                                     پس چه طور فیلمی مثل »ایستاده در    
ین فیلم جشنواره فجر                                     غبار« جایزه بهتر

                                  را از آن خود می کند؟
 ارتباط مستقیمی میان جایزه گرفتن و ساختار فیلم وجود 

ً
لزوما

 ممکن است 
ً
ندارد و این گاهی به سلیقه افراد مربوط است. مثلا

با تغییر هیئت داوران در یک جشنواره، فیلم برتر نیز تغییر کند 
و جایزه ها به نحو دیگری میان شرکت کنندگان تقسیم شود. 

بنابراین نظر و سلیقه هیئت داوران با نظر و سلیقه همه مردم برابر 
نیست، از طرفی ارتباط مشخصی میان جایزه گرفتن و فروش 

فیلم نیز وجود ندارد.

*آیا این ادعا که جامعه دینی و ارزشی ما قدرت سینما را 
ید؟ هنوز آن طور که باید نپذیرفته اند، قبول دار

بله. این اشکال هم وارد است. فارغ از این که فیلم »یتیم خانه 
ایران« فیلم خوب یا بدی است، باید طیف های ارزشی جامعه 
به آن اهمیت دهند و برای تماشای آن در سینما وقت بگذارند. 

افراد دغدغه مند در زمینه مسائل ارزشی و دینی طیف گسترده ای 
از جامعه را تشکیل می دهند و اگر درصد کمی از این طیف 
در سینما حاضر شوند، شاهد فروش بالای فیلم های ارزشی 

خواهیم بود.
ساختار حوزه علمیه ما باید برخی از مسائل را به رسمیت 

بشناسد تا هنرمندان ارزشی با پشت گرمی و حمایت بیشتر، قدم 
های بعدی را محکم تر و جسورانه تر بردارند. در واقع باید یک 

حرکت جهادی در حوزه علمیه در مورد مسائل فرهنگی از جمله 
غین، ائمه جماعات و سایر افراد مذهبی 

ّ
سینما شکل بگیرد و مبل

که تریبونی در اختیار دارند، مردم و طیف به اصطلاح ارزشی را 
به دیدن این فیلم ها تشویق کنند تا کارگردان ها و سازندگان این 

گونه فیلم ها دلگرم شوند و مطمئن باشند که با وجود ضعف 
هایی که فیلم ارزشی آن ها دارد، طیفی از مردم از فیلم آن ها 

استقبال خواهند کرد.

*اگر در آینده این اتفاق نیفتد و فیلم های ارزشی هم چنان 
از حمایت ها محروم باشند، چه عواقبی دامن گیر جامعه 

اسلامی خواهد بود؟
اگر ما فیلم ارزشی نسازیم، هالیوود بیکار نمی نشیند و با 

سیاست های مشخصی که دارد،علیه ارزش ها آثاری را تولید 
 هالیوود به دنبال این است که فیلمی 

ً
می کند. برای مثال اخیرا

در رابطه با مولانا بسازد. این که ما با شعر یا تفکر مولوی موافق 
و یا مخالف هستیم، بحث دیگری است، اما خواستگاه این 

 او را با خوانشی که 
ً
شخصیت شرقی است و غربی ها طبیعتا

فرهنگ غرب از عقاید و رفتارهای او دارد، معرفی خواهند کرد. 
این اتفاق در مورد پیامبران الهی نیز افتاده است و هالیوود از 

خلأ موجود در این رابطه به نفع عقاید و افکار خود استفاده کرده 
است. هالیوود حتی در مورد شخصیت های ملی مذهبی شرقی 

مثل بوعلی سینا هم فیلم ساخته است.
این در حالی است که با گذشت 38 سال از انقلاب اسلامی، 

هنوز ما یک فیلم قابل دفاع درباره شخصیت بزرگ امام 
خمینی)ره( نساخته ایم. 

انقلاب اسلامی ایران اتفاق بزرگ قرن بود و اگر یک شخص 
آمریکایی چنین انقلابی را رقم زده بود، هالیوود صدها فیلم 
درباره آن می ساخت، همان طور که فیلم های زیادی برای 
رؤسای جمهور آمریکا ساخته اند. دلیل این که هالیوود در 

بسیاری از آثار خود سعی دارد ابرقهرمانانی چون مرد عنکبوتی، 
کاپیتان آمریکایی و بتمن بسازد این است که دستش بر خلاف 

دنیای شرق و اسلام از وجود چنین شخصیت هایی خالی است. 
هالیوود به این ها هم اکتفا نکرده و پا را فراتر گذاشته است و در 

مورد تاریخ ملت های مختلف هم فیلم ساخته است.

         حرکت جهادی حوزه در عرصه سینما ضروری است.
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آمریکا در جنگ ویتنام شکست خورد اما هالیوود تعداد زیادی 
فیلم در ارتباط با این جنگ ساخته و سعی کرده است تصاویر 
دلخواه خود را به خورد مخاطب دهد، اما سینماگران ما هنوز 
نتوانسته اند ابعاد مختلف حادثه عظیم دفاع مقدس را نمایش 

دهند.

*حوزه علمیه در این رابطه چه فعالیتی می تواند داشته 
باشد؟

طلبه های خوش فکر و بااستعدادی در حوزه علمیه هستند که 
در گام اول می توانند در موضوعات تئوری سینما و نقد و تحلیل 

آن فعالیت کنند و در مرحله بعدی به پشتیبانی محتوایی از 
کارگردانان ارزشی بپردازند. چرا باید دست مرحوم سلحشور از 
محتوای مورد نیاز برای ساخت سریال حضرت یوسف )علیه السلام( 

خالی باشد و در این زمینه دچار مشکلات فراوانی شود؟ اگر 
طلبه ای تسلط کافی به قرآن و روایات داشته باشد و درام را هم به 

خوبی بفهمد، می تواند نقش زیادی در تولید آثار سینمایی ایفا 
کند. البته باید توجه داشت که درام با تاریخ نویسی فرق دارد. در 

درام باید گزینش کرد و محتوای انتخاب شده را در یک سیستم 
هماهنگ، به تصویر کشید. حوزه می تواند در این زمینه ورود 

پیدا کند و طلبه هایی آشنا با ادبیات، فیلمنامه نویسی و سینما را 
تربیت کند. ایجاد ارتباط میان سینماگران و طلاب حوزه علمیه 
نیز راهکار دیگری است که می تواند سینمای ایران را از حالت 

کرختی و آپارتمانی خارج کند.

وظیفه و رسالت طلبه همراه با اجتماع تعریف شده است و نمی 
توان طلبه را بدون اجتماع تصور کرد، بنابراین طلاب علاوه 

بر آثار ارزشی و دینی، می توانند کارگردانان را در ساخت آثار 
اجتماعی نیز یاری کنند و تصویر واقع بینانه تری از اجتماع را 
ارائه دهند. بنابراین باید طلاب علاقه مند به فعالیت در رشته 

های هنری مرتبط با سینما را شناسایی کنیم، دوره های مختلف 
را برای آن ها تدارک ببینیم و سپس آن ها را به جامعه سینمایی 
معرفی و از آن ها حمایت کنیم. متأسفانه برخی افراد رسالت 
طلبه در قبال سینما را به گرفتن اشکالات شرعی از فیلم ها و 

بازیگران محدود کرده اند، در حالی که ما نقش طلبه را بسیار 
بالاتر از این می دانیم.

اگر مروری بر وضعیت سینمای کشور داشته باشیم خلأ عدم 
حضور روحانیت و ضعف خط دهی فکری و فرهنگی با 

گرایشات ارزشی و اسلامی به سینماگران را درک خواهیم کرد.

ید، می شنویم... در پایان اگر صحبتی دار
یت 

ّ
از تمامی طلاب عزیز دعوت می کنم با جسارت و جد

بیشتری وارد عرصه های هنری شوند و جنگ فرهنگی را جدی 
بگیرند. جهاد فکری و فرهنگی ارزش بالاتری از جهاد فیزیکی 

دارد و رهبر معظم انقلاب هم بارها بر حضور حوزه علمیه در 
کید داشته اند. امیدوارم با  زمینه مسائل هنری و جنگ فرهنگی تأ

حضور طلاب در عرصه سینما شاهد تحول چشمگیری باشیم.
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ر حضــو ک  ر د         

تحلیلی جامع در موضوع اعتکاف از بیان آیت الله العظمی جوادی آملی )مدظله العالی(

»اعتکاف« از ماده ی »عکوف« به معنای روی آوردن به چیزی یا 
کاری،همراه گرایش،کرنش و بزرگداشت آندملازمت و مواظبت 

بر آن و منصرف نشدن از آن است. اعتاف،عملی عبادی و از 
برجسته ترین مقام های بندگی در پیشگاه الهی است که با آداب 

و سنن ویژه خود انجام می گیرد و هنگامی صحیح،مشروع و 
سازنده است که تنها برای ذات اقدس الهی باشد.

اعتکاف به لحاظ مکان و جای انجام دادن آن، حتی بر نماز هم 
برتری دارد، چرا که اعتکاف تنها در مسحد است؛ولی نماز را 

در غیر مسجد نیز می توان اقامه کرد.معارف بلند اعتکاف مانند 
اسرار،احکام،فضایل،آثار و ویژگی های آن در آیات،روایات و 

کلام بزرگان دین یاد شده فراوان اند.

*ویژگی های اعتکاف 
در احکام الهی، هم عبدت شبانه هست_نظیر وقوف در مشعر 

و بیتوته در منا_ و هم عبادتد روزانه_مانند وقوف و ماندن در 
عرفات و روزه داری_ اما عبادت تلفیقی شبانه و روزانه،به گونه ای 
که مکلف پیوسته در عبادت به سر ببرد و کاری که در شب بر او 

واجب باشد،در روز هم واجب باشد و کاری که در شب حرام 
باشد،در روز هم حرام باشد، جز عبادت اعتکاف نیست که 

مجموعه ای از چند عبادت است و ویژگی آن،خاص است و در 
بسیاری از عبادات نیست.

اعتکاف،ترکیبی از نماز و روزه،حج وعمره است و آثار و برکات 
آنها را دارد.در روایت معروف»بنی الاسلام علی خمس..« نماز 

و روزه، زکات،حج و ولایت، از مبانی پنج گانه اسلام شمرده 
شده است که بخش وسیعی ازاین مبانی پنج گانه ، در اعتکاف 
دیده می شوند. اکنون به صورت کوتاه به حضور این اعمال در 

اعتکاف، به ترتیب اشاره  می شود:
1.نماز که ستون دین است و جای سجده ی آن باید پاک باشد،در 

اعتکافی حضور دارد که جای پاک آن، فقط باید مسجد باشد.
2. روزه که»جنۀ من النار« یعنی سپر آتش است،با همه جلال 
و شکوهش شرط اعتکاف به شمار می آید و به جایگاه اعتکاف 

نمی رسد.
3.وضو گرفتن عبادت است؛ اما به جایگاه نماز نمی رسد؛ بدین 

جهت، مقدمه و شرط نماز است.
4. بسیاری از اعمال حج و عمره در اعتکاف دیده می شوند.

5.آثار ولایت هم در اعتکاف مشهود است.

*نتیجه ی مهم اعتکاف
دعاها،عبادت ها و اعتکاف ها ، سهم تعیین کننده ای در شست 
و شوی صحنه دل دارند. اگر چه چرک درونی ونفسانی،رین ها 
و غبارهای دل بااین اعمال آدمی شست وشو شوند، انسان به 
مقداری که در توان اوست، خدا را می شناسد و این شناخت، 

همان باریابی به لقاء الله است که آدمی در پی آن، راحتی حس 
می کند.

می توان گفت که اعتکاف فرصت زرینی برای انسان است تا 
بتواند به درون خود سفر کند و راه خویش را بیابد و بی راهه نرود 

و راه کسی را نبندد.با آشنایی با وظیفه اش، مشکلات معنوی 
خود را به مقداری می تواند حل کند.وقتی چنین شد، از چیزی 
نمی هراسد؛ هم دین خود را حفظ می کند و هم دین دیگران را.

چنین انسانی اگر بگوید:»خدایا! تو را به عصمت زهرای 
اطهر)سلام الله علیه(خاورمیانه را نجات بده!« دعایش مستجاب 

می شود.این مطلب نتیجه ی مهم اعتکاف و برکات آن است.

*خواسته ها و بایسته ی معتکف
برای روشن شدن این مطلب که از خدا چه چیز و چقدر 

بخواهیم ،توجه به چند نکته لازم است:
الف( قدرت الهی بی حد و مرز و نامتناهی است.

ب( کار او با اراده انجام می گیرد؛نه با اعضاء و جوارح :» فاعل 
لا بمعنی الحرکات«

ج( در کار او فرقی بین کم و بسیار نیست؛انسان با اراده و 
تصورش می تواند قطره و نیزز اقیانوسی از آب را تصور کند 

و تصور هر دو برای او آسان است. قرآن کریم دو نمونه از 
آسان ترین و سخت ترین کارهای جهان را نام می برد. و می فرماید 

هردو برای خدای سبحان آسان است:
1.کشیدن سایه ی شاخص که آسان ترین کار است و با روشن 

کردن چراغ پدید می آید و با برداشتن آن سایه ای در کار نیست.
.«یعنی 

ً
 یسیرا

ً
قرآن درباره ی آن می فرماید:»ثم قبضناه إلینا قبضا

به آسانی آن را برداشتیم و با نبودنش قبض و بسطی نیست تا 
گسترش و کاهش آن تفاوت کند.از این رو برداشتن آن آسان 

است.
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2.به هم زدن و دوباره ساختن جهان که مهمترین و سخت ترین 
کار است.اگر مجموعه ی نظام کیهانی بهم زده  و دوباره بازسازی 

و اولین و آخرین،همه زنده شوند،از این کار دشوارتر فرض 
نمی شود. این کار دشوار را درآیات زیرچنین بیان فرمود:

ل 
ّ

 مجموعه ی نظام شمسی رخت بر می بندد:» یوم تبد
ً
 اولا

 همه را دوباره زنده 
ً
الارض غیر الارض و السّماوات«وثانیا

می کنیم:» قل إنّ الاولین و الآخرین*لمجموعون الی میقات یوم 
 این حشر اکبر و زنده کردن همگان برای ما آسان 

ً
معلوم« و ثالثا

است:» ذلک حشر علینا یسیر« کلمه ی یسیر چنان که در آیه 
مربوط به سایه  شاخص به کار رفته بود، در اینجا هم به کار رفته 

است؛ یعنی بازسازی کل جهان برای خدا،همانند کشیدن 
یک سایه ی شاخص است.

د( از طرف دیگر ، ما پرورده ی اهل بیتیم و آنان ما را به همت 
والا فراخواندند.وجود مبارک پیامبر اکرم)صلی الله( فرمودند:

خدا نه تنها با همت های بلند در گیر نیست و مزاحمت و منع 
نمی کند، بلکه همت بلند را دوست می دارد و همت پست و 

نازل، محبوب خدا نیست.:
»إنّ الله جواد یحب الجود و معالی الامور یکره سفسافها«. 

اگر کسی بگوید خدایا مرا بیامرز،این یک محدوده ی محبت 
است. چنان که بگویند خدایا همه ی ایرانیان را بیامرز ، این نیز 
حد و مرز دیگر محبت است. اگر بگوید خدایا همه ی شیعیان 

جهان را بیامرز، هر یک ازاینها حد و مرزی از محبت  است.
برای خدا برآوردن همه ی این محدوده ها تفاوتی ندارد. بر اساس 

ای سخن پیامبر و دیگر مطالبی که آن گرامی و اهل بیت 
مطهرشان در این باره فرمودند، باید دعاها و خواسته ها را توسعه 

داد و آن ذوات الاقدس الهی عرضه می کنند و خدای سبحان هم 
می پذیرد. وقتی انجام دادن همه ی کارها برای خدای سبحان، 

سهل است و او در برآوردن حاجات، بین کم و بسیار و حاجت
فرد  و همگان ، فرق نمی گذارد، چرا حاجت جهانی را از او 

نمی خواهیم؟!
درخواست های ملکوتی را نیز در نظر بگیرید که لقای ذات 

اقدس الهی و اسماء حسنی اوست. این خواسته، بر فراز 
خواسته های دنیایی و بالاتر از آنهاست و لذت واقعی ، پس 

 »
ً
ازاین است:» من ذاالذی ذاق حلاوه محبتک فرام منک بدلا

چه کسی شیرینی محبت تو را چشیده، پس در پی جایگزین 
آن برآمد؟! ممکن است به کسی که به فکر ذات و راه حل 

باشد و نماز بیشتری خوانده و روزه ی بیشتری بگیرد، ثواب 
بیشتری بدهند و به جای ده غرفه،صد غرفه یا بیشتر به او پاداش 

بدهند؛ولی او در » جنات تجری من تحتها الانهار« است وهرگز 
وی را »عند ملیک مقتدر« نمی برند. آدمی که بخش پایانی 

سوره ی مبارکه قمر » فی مقعد صدق عند ملیک مقتدر« را  در 
خواست می کند، آن یک چیز دیگر و آن با درک و معرفت است؛ 

بنابراین اعتکاف جای گفت و گو با خدا، مستمع خدا شدن، 
متکلم با خدا شدن و سخن او را شنیدن است و این بار فراوانی 

دارد.
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لام
ی اس

ف در دنیا
اعتکا

از زمانی که پیامبراسلام)صلی الله علیه وآله( اعتکاف را به 
مسلمانان آموزش داد،این سنت اسلامی در میان 

مسلمانان رواج پیدا کرد.
در حال حاضر مراسم اعتکاف در دهه ی پایانی ماه 
مبارک رمضان در بسیاری از کشورهای اسلامی از 

جمله عربستان)مکه( با شکوه خاصی برگزار می شود.
همه ساله خیل عظیم مسلمانان که بخش قابل توجهی 
از آنان را جوانان تشکیل می دهند، از سراسر جهان به 
سوی مسجدالاحرام می شتابند و در کنار خانه ی خدا 

معتکف می شوند و حتی بسیاری از زائران خانه ی 
خدا، به منظور دست یابی به فضیلت اعتکاف در 

دهه ی آخر ماه رمضان،این ایّام پر برکت را برای انجام 
عمره مفرده   برمیگزینند.

شبیه این مراسم در مسجدالنبی و درکنار مرقد مطهر 
پیامبر اسلام)صلی الله علیه وآله( نیز برگزار می شود. 

مسجد کوفه در عراق نیز سالهای متمادی، محل 
برپایی مراسم اعتکاف در دهه ی آخر ماه رمضان بوده 

است. انبوه شیعیان و پیروان مکتب اهل بیت دراین 
مسجد مقدس، معتکف می شده اند و بسیاری از 

عالمان بزرگ شیعه نیز همراه با مردم در این مراسم 
شرکت می کرده اند.
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ــی یـ ــای خـدا    پــدرهـ

یک روز خسته  کوفته از دانشگاه بر می گشتم و سوار ماشین 
توی حال خودم بودم که یک دفعه یک نفر جلو  ماشینم سبز 

شد.ترسیدم و سریع زدم  روی ترمز و ماشین چند سانتی پای 
اون بنده خدا ایستاد.خیلی ترسید؛ولی چیزی نگفت و رفت آن 

طرف خیابان و با جارویی که دستش بود، مشغول جارو زدن 
خیابان شد.

وقتی دیدم که داشته از روی خط عابر پیاده رد می شده، خیلی 
شرمنده شدم.همین طور داشتم نگاهش می کردم و آمدم کنار 
خیابان که بروم و عذرخواهی کنم که دیدم چهره ی مرد از هم 

باز شد و خنده روی لبهایش آمد و با آستین عرق های پیشانیش 
را پاک کرد. نگاه مرد به چند دانش آموز افتاد که از مدرسه 

برمی گشتند.صداش بلند شد:» پسرم...!!«؛ اما پسر که از دیدن 
پدر،خوشحال نشده بود و شاید جلوی همکلاسی هاش خجالت 

می کشید، اصلأ محل نگذاشت و انگار صدایی نشنیده.پدر هم 
که این مسئله را زود فهمید، خنده روی لبهایش خشک شد و 

سریع سرش را پایین انداخت و شروع کرد به جارو  زدن.
یک لحظه احساس کردم فقط من بدهکار آن مرد نیستم، پسرش 
هم_ که همه ی زندگیش را مدیون پدر است_  بدجوری بدهکار 

آن مرد است؛ اما این طوری نسبت به پدرش بی مهری می کند. 
پدری که با تمام توان، زحمت می کشد و حاضر است سخت 
ترین کارها را انجام بدهد که خانواده اش در آسایش و راحتی 

باشند؛آری!
این عشق است که چنین می کند؛ عشق و مهر پدری. همان هایی 

که با روح بلندشان،هرکاری برایشان لذت بخش است؛ چون 
می دانند که آینده ی فرزندانشان به دست های آنها گره خورده 
است.اما من چی؟ من هم مثل آن پسر،همه ی زندگی ام را به 

پدرم بدهکارم.
می خواهم از احترام به مقام پدر بگویم؛

پدرهای خدایی. 
ولی چه کنیم که بعضی از ما فقط حرف می زنیم! چقدرهم خوب 

حرف می زنیم و می نویسیم: مثل آن پسر جوانی که در زیر باد 
خنک کولر، در فیس بوکش پیام زیبایی به سلامتی تمام پدرها 

نوشت و کلی لایک گرفت؛ اما چند لحظه هم به کمک پدر 
زحمتکش اش که در حیاط خانه و در دمای 50 درجه ای مشغول 
کارکردن بود،نرفت.شاید آنهایی که از نعمت پدر محروم اند،بهتر 
این حرفها را بفهمند؛ تا مایی که مثل ماهی توی آب، قدر آب را 

نمی دانیم. تصور زندگی بدون پدر هم برایم سخت است....

هرگز!! یاد رفیقم افتادک که هر وقت حرف از پدر می شد، با آهی 
عمیق می گفت:» قدر پدرت رو بدون.« یا آن فرزند شهید که 

می گفت:» حاضرم تمام دنیایم را بدهم تا لحظه ی دیگر گرمای 
وجود پدر رو کنار خودم حس کنم.«حرف از شهید شد،راستی 

آنها چقدر خوب احترام پدر را نگه می داشتند. پدر شهید 
عبدالرضا کرم الدین می گوید:» اذان صبح بود که بیدار شدم. 

رختخواب عبدالرضا دست نخورده بود و معلوم بود که خانه
نیامده. با دلواپسی پله ها را پایین آمدم و با خودم گفتم:» نماز 
که خواندم می روم دنبالش.« از زیر پله ها صدایی شنید.چراغ 

را که روشن کردم، متوجه شدم کسی زیر زیلو خواببیده است. 
پرسیدم:» عبدالرضا!تویی؟چرا آنجا خوابیدی؟«گفت:»باباجون! 

ببخشید. دیر وقت آمدم. دیدم در هال قفل است، دلم نیامد 
شما را بیدار کنم.« فکر کنم آنها خوب باور داشتند که پدر و 

مادر، نعمتی است که فقط یکبار در طول زندگی به انسان هدیه 
می شود.

هرچه معرفت ما به خدا بیشتر باشد، احترام به پدر هم بیشتر 
می شود.حضرت صادق)علیه السلام( می فرمایند:»نیکویی و 

خوبی با پدر و مادر،نتیجه ی، حسن معرفت و شناخت پروردگار 
است؛چون عبادتی نیست که انسان را سریع تر به رضای خدا 

برساند و برای خدا بهتر از نیکویی به والدین باشد.«
راستی این روزها،تولد چدر همه ی ماست؛ 

امام مهربانی ها،حضرت علی)علیه السلام( که پیامبر فرمودند:» من و 
علی پدران این امتیم.« پس بگوییم:» بابای مهربان، برای ما دعا 

کن که سخت محتاج دعائیم!«
به امید اینکه قدر پدرهایمان را بدانیم؛که پدر، وجودش برکت و 

نبودش حسرت است.
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     طنزپرداز:سید مسعود آهنچی

فــــــ حـــــر روی  اســکی 
دیروز داشتیم با خانواده مشورت می کردیم که عید به کجا 

برویم.
مادرم گفت : به شما برویم. 

ولی دیدیم اگر دوسانت برف بیاید در جاده بیچاره می شویم و 
زیر برف تلف خواهیم شد.مگر اینکه یک سرهنگی از جایی 

به غیر از نهاد مربوطه بیاید و ما را نجات بدهد و احتمالأ 
می میریم.

خواهرم گفت: به طرف اهواز و آبادان یا غرب کشور برویم. 
دیدیم آن جا هم برق ندارد، آب سالم ندارد، گرد و خاک دارد و 

مردمی صبور که منتظر ابتکار مسئولان هستند که آن هم عمرأ !! 
پس اگر بررویم احتمالأ می میریم. 

برادر کوچک گفت: به مشهد برویم چرا که امن تر است و قطار 
هوشمند دارد و نمی میریم و تازه خیلی هم خوش میگذرد.

بعد دیدیم نه، آن هم زیاد هوشمند نیست و باز هم می میریم.
اما من یک پیشنهاد سازنده دادم و آن هم این بود که برویم ببینیم 

مقصد این روهای مسئولان کجاست .
در نهایت براساس جست وجوهای انجام شده تصمیم گرفتیم 

به جای اهواز و غیره، به قشم،شیراز و غیره برویم و کلی خوش 
بگذرد. تازه با هواپیما برویم و مثل چی ذوق کنیم، اما دیدیم 
علی رغم انتظاراتمان چرخ زندگی مان همچنان نمی چرخد و 

نمی توانیم برویم.
پدرم که عصبانی شده بود یک عینک به هر کدام از ما داد و ما را 

چیزهایی خطاب کرد و گفت :بروید خداراشکر کنید که شش 
ماه تا دوسال شما را نگرفتند و دهانتان را بله......

گفت :انقدر سیاه نمایی نکنید، آخرش این است که همه با هم 
می میریم و چون بیمه داریم جای نگرانی نیست.
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صلــح                                               ا د  مــز نا صلــح                                  ا ب  نتخــا ا  

کیدی که              همه  تأ
        بنده در قضیه ی انتخابات و برای   

  انتخاب اصلح و غیره دارم برای همین است که 
این کشور، آسان استقلال خود را به دست نیاورده   

                                   است.
      

            بیانات مقام معظم رهبری در دیدار فرماندهان ارتش
1375/01/28                                  

                 بیانات مقام معظم رهبری در دانشگاه امام حسین)علیه السلام(
1392/03/06                                                                       

        

                  

         آن کسی که یا از بیت المال هزینه میکند،

یا از پول مشتبه به حرامِ بعضی ها استفاده میکند،      
           نمیتواند اطمینان مردم را جلب کند.

                         کسانی هم که وارد عرصة انتخابات
           می شوند، باید یک تقیداتی، تعهداتی داشته باشند. این،   

      خطاب به همه ی کسانی است که به عنوان نامزد وارد عرصه 
   انتخابات می شوند،و خطاب به همه مردم است. مردم عزیزمان    
  در سراسر کشور این رفتارها را در نامزدهای انتخابات تفحّص    

     کنند، دنبال کنند، دقت کنند. نامزد انتخابات باید با قصد 
                                      خدمت وارد شود.

                       بیانات مقام معظم رهبری در دیدار مردم قم
1390/10/19                                                           
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                   مسئله دین و خدا و ادای تکلیف 
          است.همچنان که اصل انتخابات یک تکلیف

     الهی است،انتخاب اصلح هم یک تکلیف الهی است.
  باید بگردید، بین خودتان و خدا حجّت پیدا کنید؛ یعنی   
  بتوانید از راهی بروید که اگر خدای متعال پرسید شما به    

     چه دلیل به این فرد رأی دادید،بتوانید بگویید به این   
                                               دلیل.

                          بیانات مقام معظم رهبری دردیدار خانواده اسرا
1376/02/31                                                            

                       
                    مردم وظیفه دارند به ملاک های دینی و 

         شرعی و انقلابی نگاه کنند؛به روابط قوم وخویشی
     و ایل و طایفه ای و این طور چیزها نگاه نکنند. ببینند 
 چه کسی با معیارهای الهی و انقلابی، مناسب تر و 

ً
    واقعا

      به آن نزدیک تر است، او را برگزینند و با شور و شوق 
             به عنوان یک وظیفه در این کار دخالت کنند.

                             بیانات مقام معظم رهبری دردیدار اعضا شورای نگهبان
1374/11/14                                                           

                                  هر کس پای صندوق رأی

             می آید، در واقع رأی به جمهوری اسلامی، 
        رأی به قانون اساسی و رأی به مواد غیرقابل تغییر   
     قانون اساسی- یعنی اسلام و ارزشهای اسلامی -  

     میدهد.حضور مردم،یعنی دفاع از جمهوری اسلامی؛ 
        یعنی دفاع از قانون اساسی نظام جمهوری اسلامی

              این برای دشمنان ملت ایران مطلوب نیست؛ 
1384/03/25                                         
















